

论著

远志皂苷元对新生大鼠皮质神经元的营养作用

皮婷¹, 薛小燕¹, 林炼峰¹, 苏钜年¹, 程欣³, 罗焕敏^{1,2,4}

(暨南大学 1. 医学院药理学系, 2. 药学院神经药理研究室, 3. 医学院组胚教研室, 4. 暨南大学
香港大学 脑功能与健康联合实验室, 广东 广州 510632)

收稿日期 2010-9-2 修回日期 网络版发布日期 2011-1-25 接受日期 2010-12-31

摘要

目的 研究远志皂苷元(senegenin)对新生大鼠皮质神经元的神经营养作用。**方法** 原代培养新生24 h内SD大鼠皮质神经元, 采用0.4% B27+DMEM/F12培养基制备营养缺乏模型。远志皂苷元0.5, 1 和2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 及阳性对照组碱性成纤维细胞生长因子(bFGF) 10 $\mu\text{g} \cdot \text{L}^{-1}$ 。倒置显微镜下观察各组皮质神经元的形态及平均突起生长情况; 免疫荧光染色法观察远志皂苷元的营养作用, 检测神经元平均突起长度; 另外在营养缺乏培养条件下, 通过MTT法检测神经元的存活情况。**结果** 分别加入药物作用3d后, 远志皂苷元0.5, 1 及2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 均可以促进神经元突起生长, 从溶媒对照组(152±46) μm 分别增加至186±51, 188±34及(193±43) μm , 其中远志皂苷元2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 最为显著($P<0.01$), 稍弱于bFGF对照组(203±40) μm 。营养缺乏培养条件下细胞存活率显著下降, 从正常培养条件下(100.0±5.4)%降至(90.8±4.6)% ($P<0.01$)。远志皂苷元0.5, 1 及2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ 可明显改善营养缺乏引起的细胞死亡, 细胞存活率分别为(109.7±3.2)%, (111.3±1.6)%及(112.9±4.8)%, 且有一定的浓度依赖性($r=0.784$, $P<0.01$)。**结论** 远志皂苷元可以促进神经元的存活, 并可促进皮质神经元突起生长, 具有神经营养作用。

关键词 [远志皂苷元](#) [皮质神经元](#) [神经营养](#) [突起生长](#)

分类号 [R285](#)

Neurotrophic effects of senegenin on the cultures of newborn rat cortical neurons

PI Ting¹, XUE Xiao-yan¹, LIN Lian-feng¹, SU Ju-nian¹, CHENG Xin³, LUO Huan-min^{1,2,4}

(1. Department of Pharmacology, School of Medicine, 2. Neuroparmacology Laboratory, College of Pharmacy, 3. Department of Histology and Embryology, School of Medicine, 4. Joint Laboratory of Brain Function and Health, Jinan University-Hong Kong University, Jinan University, Guangzhou 510632, China)

Abstract

OBJECTIVE To explore the neurotrophic effects of different concentration of senegenin on cortical neurons in newborn rat. **METHODS** Primary cultured cortical neurons from 24 h newly born rat were dissociated and cultured. And the cultured cortical neurons were randomly divided into 7 groups: blank control group(2% B27+DMEM/F12); model group(0.4%+DMEM/F12), to detection cells survival in the trophic withdrawal culture; solvent control group(0.1% DMSO), senegenin 0.5, 1, 2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ groups, and basic fibroblast growth factor 10 $\mu\text{g} \cdot \text{L}^{-1}$ control group. Morphology and the average growth projections of each cortical neurons group were observed by inverted microscope. An image analysis software, the Image pro plus 6.0, was adopted to collect data of average neurite outgrowth for analysis of effects of different concentration of senegenin on the neurite growth. Neurite situation were observed using immunofluorescent staining. Additionally, in the trophic withdrawal cultured condition, the neurons survival was detected by MTT method. **RESULTS** After intervention for 3 d, in normal cultured condition, compared to solvent control group, senegenin 0.5, 1 and 2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ significantly promoted neurite growth, from (152±46) μm to 186±51, 188±34 and (193±43) μm , respectively, and senegenin 2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ showed the strongest promotion effect ($P<0.01$), slightly lower than bFGF control group (203±40) μm . Compared to the normal cultured condition, cell survival under the trophic withdrawal condition was decreased from (100.0±5.4)% to (90.8±4.6)%. Senegenin 0.5, 1, 2 $\mu\text{mol} \cdot \text{L}^{-1}$ can obviously improved cells death caused by the trophic withdrawal condition, and survival are (109.7±3.2)%, (111.3±1.6)% and (112.9±4.8)%, respectively. **CONCLUSION** Senegenin can promote neurons survival, and can

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(967KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(OKB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“远志皂苷元”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [皮婷](#)
- [薛小燕](#)
- [林炼峰](#)
- [苏钜年](#)
- [程欣](#)
- [罗焕敏](#)
-
-

enhance cortical neuron neurite growth , has the neurotrophic effects.

Key words [sesnegein](#) [cortical neurons](#) [neurotrophic](#) [neurite outgrowth](#)

DOI: 10.3867/j.issn.1000-3002.2011.01.008

通讯作者 罗焕敏 tlhm@jnu.edu.cn